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Antwoorden op de schriftelijke vragen van de Vaste Commissie 
voor Onderwijs, Cultuur en Wetenschappen over de brief van de 
staatssecretaris van Onderwijs, Cultuur en Wetenschappen, d.d. 
25 mei 2000 en 16 januari 2001 inzake intercultureel 
onderwijs. 
 
1. De PvdA-fractie vraagt wat de status is van de opvattingen 

van de projectgroep ICO, hoe de precieze relatie is tussen 
de wet en de voorstellen van de projectgroep ICO en of dit 
ergens is vastgelegd.  

Antwoord:  
De projectgroep ICO heeft een aantal activiteiten opgezet ter 
ondersteuning van scholen om  inhoud te geven aan artikel 8, 
derde lid van de WPO (het onderwijs gaat er mede van uit dat 
de leerlingen opgroeien in een multiculturele samenleving).  
Er zijn geen voorschriften over de invulling van artikel 8, 
derde lid WPO. Scholen kunnen hieraan hun eigen invulling 
geven. Nadat deze bepaling in de wet werd opgenomen,  
ontstonden er vele ICO-initiatieven en projecten. Toen deze 
ontwikkeling vaart begon te verliezen, mede door versnippering 
en onduidelijkheid over wat nu precies onder ICO moest worden 
verstaan, werd de projectgroep ICO ingesteld.  De projectgroep 
heeft scholen instrumenten aangereikt om hun onderwijs meer 
intercultureel te maken. Ze heeft ervoor gezorgd dat het 
interculturele gehalte van onderwijsmethoden is vergroot, en 
heeft een pedagogisch-didactische benadering voor 
intercultureel onderwijs laten ontwikkelen. 
 
2. De leden van de PvdA-fractie willen ook weten of ICO een 

instrument is om sociale binding te bevorderen of een 
instrument om Onderwijskansenbeleid gestalte te geven. 
Gezien de onduidelijkheden en verschillende interpretaties 
van ICO willen zij een regeringsstandpunt over ICO.  

Antwoord:  
De eerder genoemde wettelijke bepaling geldt voor alle 
scholen, dus niet alleen voor onderwijskansenscholen. ICO is 
dan ook op de eerste plaats een instrument om sociale binding 
te bevorderen. Niet alleen de onderwijskansenscholen, maar 
alle scholen maken deel uit van een multiculturele samenleving 
waarop het onderwijs een voorbereiding biedt. Een 
regeringsstandpunt over wat precies onder ICO moet worden 
verstaan is in strijd met de geest van artikel 8, derde lid 
WPO. Dit geeft scholen immers een algemene richtlijn die zij 
zelf moeten invullen. Die invulling is in hoge mate 
afhankelijk van de specifieke situatie waarin een school zich 
bevindt. 
 
3. Verder willen de leden van de PvdA-fractie weten hoe de 

uitkomsten van het inspectieonderzoek moeten worden gezien 
in het licht van het naleven van de wet. 
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Antwoord: 
Het inspectieonderzoek geeft een beeld van het interculturele 
gehalte van het onderwijs op basis van een aantal indicatoren. 
De rapportage van de inspectie geeft scholen inzicht in punten 
waarop zij verbetertrajecten kunnen inzetten. In voorkomende 
gevallen worden scholen erop gewezen dat zij geen of 
onvoldoende activiteiten ontplooien om ICO te realiseren. 
Daarover worden dan met de scholen afspraken gemaakt. De wijze 
waarop invulling wordt gegeven aan intercultureel onderwijs 
hangt in hoge mate af van de specifieke situatie van de 
school.  
De uitslagen op het inspectieonderzoek zijn op de eerste 
plaats bedoeld om de kwaliteit van het onderwijs te 
verbeteren. De conclusie dat het onderwijs de wettelijke 
bepalingen niet naleeft kan hieruit niet worden getrokken. 
 
4. De PvdA-fractie vraagt verder of ik bereid ben na te denken 

over een aanpak en te komen met maatregelen die bevorderen 
dat de wettelijke maatregel beter wordt nageleefd.  

Antwoord: 
De conclusie dat het lopende ICO-beleid de naleving van de 
wettelijke maatregel onvoldoende bevordert is voorbarig. De 
indruk bestaat dat er op de meeste scholen in de sectoren 
primair en voortgezet onderwijs, bve en hbo (incl. pabo’s en 
lerarenopleidingen vo) een of meer voor ICO enthousiaste 
medewerkers zijn. Er worden vaak projectmatige ICO-
activiteiten ontwikkeld, maar deze werken nog onvoldoende door 
naar het hele onderwijsprogramma en het (formele) beleid van 
de scholen.   
Waar mogelijk wordt in beleidstrajecten  een interculturele 
benadering bevorderd.  
In het lopende ICO-beleid gaat het vooral om de invoering van 
de resultaten van de projectgroep ICO. Het richt zich op 
intermediaire organisaties zoals schoolbegeleidingsdiensten, 
de landelijke pedagogische centra, de pabo’s, educatieve 
uitgeverijen en de gemeenten / VNG. ICO wordt niet gezien als 
een apart leergebied, maar ICO wordt over het geheel 
geïntegreerd in het onderwijs. 
In de Gids voor onderwijsmethoden van de SLO wordt het 
interculturele gehalte van onderwijsmethoden aangegeven. 
Daardoor kunnen scholen gemakkelijker kiezen voor  een methode 
die aan interculturele voorwaarden voldoet. Mede door toedoen 
van de projectgroep ICO is het interculturele gehalte van 
onderwijsmethoden sterk verbeterd. Met de vervanging van 
onderwijsmethoden op de basisscholen is, gegeven de in de 
bekostiging gehanteerde afschrijvingsduur, enige tijd gemoeid. 
In het jaar 2000 is echter incidenteel extra geld beschikbaar 
gesteld voor de  modernisering van onderwijs-leermethoden. Ook 
in het jaar 2001 zal een dergelijke incidentele financiele 
impuls plaatsvinden. 
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Scholen beschikken zelf over het budget voor nascholing. 
Indien er bij hen vraag is naar specifieke nascholing op het 
gebied van ICO, dan zullen de nascholingsinstellingen dit 
opnemen in hun nascholingsaanbod. Daarnaast dienen in het 
huidige nascholingsaanbod ICO-elementen te worden meegenomen. 
Om pabo’s en lerarenopleidingen VO in staat te stellen hieraan 
inhoud te geven doet ECHO, in samenwerking met het 
sectorcontactwerk ICO, aan pabo’s en lerarenopleidingen VO een 
aanbod voor bijscholing inzake ICO. 
Scholen formuleren zelf de vraag naar schoolbegeleiding op 
ICO-gebied en daarnaast dient ICO onderdeel te zijn van het 
overige aanbod aan schoolbegeleiding. Om ondersteunende 
instellingen in staat te stellen hieraan inhoud te geven zijn 
een aantal activiteiten opgezet. 
-  In het kader van de Wet subsidiëring landelijke 
ondersteunende instellingen wordt de LPC gevraagd om in 
lopende projecten rekening te houden met ICO. 
- Er wordt een aantal bijeenkomsten georganiseerd  voor 
medewerkers van schoolbegeleidingsdiensten en lpc gericht op 
uitwisseling van ervaringen en opbrengsten 
wat betreft ICO binnen het eigen werk. 
-  LPC- en sbd-medewerkers zullen worden gestimuleerd om 
handreikingen te ontwikkelen ten behoeve van 
schoolbegeleiders. 
Daarnaast zijn er een aantal aparte ICO-projecten. 
-  Er wordt een interculturele uitbreiding van een 
observatieprogramma voor peuterleidsters ontwikkeld (Ze laten 
het je zien, ze laten het je horen). 
- Aan de hand van een aantal schoolgidsen wordt bezien in 
hoeverre het mogelijk is om uit die documenten de standpunten 
en praktijken van scholen ten aanzien van ICO herkenbaar af te 
lezen. 
- Door de VNG zijn gemeentelijke initiatieven op ICO-gebied 
geïnventariseerd. De mogelijkheid van een effectieve 
presentatie van deze initiatieven aan een breder publiek, 
wordt met de VNG besproken. 
 
5. De leden van de PvdA-fractie vragen of het onderzoek uit 

1994 van de Commissie Evaluatie Basisonderwijs, deelrapport 
4 kan worden herhaald en of daarbij het rapport uit 1994 als 
nulmeting kan worden gebruikt. 

Antwoord: 
Genoemd deelrapport betreft “onderwijs gericht op een 
multiculturele samenleving”. Een onderdeel hiervan is 
intercultureel onderwijs naast geestelijke stromingen en 
onderwijs in de eigen taal (en cultuur). 
Voor intercultureel onderwijs werden een drietal 
kwaliteitscriteria opgesteld die ieder voor zich weer werden 
onderscheiden in een aantal kwaliteitskenmerken. 
De kwaliteitscriteria voor ICO waren: 
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-  Het beleid van de school houdt rekening met het 
uitgangspunt dat leerlingen opgroeien in een multiculturele 
samenleving. 
-  Het aanbod aan onderwijsactiviteiten is erop gericht 
leerlingen voor te bereiden op het leven in een multiculturele 
samenleving. 
-  De leraar beschikt over kennis, didactische vaardigheden en 
een juiste attitude om leerlingen voor te bereiden op het 
leven in een multiculturele samenleving. 
In mijn brief van 16 januari 2001 heb ik aangegeven dat over 
deze criteria uitspraken kunnen worden gedaan op basis van de 
reguliere gegevens van de inspectie. De inspectie zal hierover 
jaarlijks rapporteren. Het uitvoeren van een apart onderzoek 
voegt hier weinig aan toe en is derhalve niet zinvol.  
 
6. De leden van de CDA-fractie wijzen erop dat zij in het 

overleg van 2 december 1999 hebben gevraagd of er in het 
ICO-beleid ook aandacht wordt besteed aan de contacten 
tussen Nederlanders en Duitsers in de grensregio. Ook hebben 
zij aandacht gevraagd voor de relatie tussen Nederlands- en 
dialectsprekenden. Zij vragen of, en zo ja, hoe hiervoor 
binnen het ICO plaats is. 

Antwoord: 
Het huidige ICO-beleid richt zich op implementatie van de 
resultaten van de projectgroep ICO. Met culturele 
verscheidenheid wordt daarin op de eerste plaats de 
verscheidenheid aan allochtone culturen beoogd.  
Er is beleid dat er op gericht is om de onderwijsuitwisseling 
tussen Nederland en Duitsland te stimuleren. Naast enkele 
samenwerkingsprojecten tussen specifieke scholen is er het 
GROS-programma (Grensoverschrijdende samenwerking) van het 
Europees Platform. Door de onderwijsministers van de 
deelstaten Noordrijn-Westfalen en Nedersaksen zijn convenanten 
ondertekend om te komen tot structurele 
onderwijsuitwisselingen. 
Wat betreft dialecten en de Friese taal is in de Wet op het 
primair onderwijs opgenomen dat daar waar naast de Nederlandse 
taal de Friese taal of een streektaal in levend gebruik is, de 
Friese taal of de streektaal mede als voertaal in het 
onderwijs kan worden gebruikt. Op de scholen in de provincie 
Friesland wordt tevens onderwijs gegeven in de Friese taal. 
Op de basisschool is er aandacht voor taalvarianten. Een van 
de kerndoelen is dat leerlingen met voorbeelden kunnen 
aangeven hoe talen en taalvarianten relaties tussen mensen 
kunnen bepalen en hoe die relaties samenhangen met culturele 
overeenkomsten en verschillen. 
Op zichzelf zijn de hier genoemde regelingen met betrekking 
tot ‘taal’ geen onderdeel van het ICO-beleid. Dat neemt niet 
weg dat ze wél kunnen bijdragen aan de wettelijke opdracht om 
er bij het onderwijs van uit te gaan dat leerlingen opgroeien 
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in een multiculturele samenleving. 
Er zijn ook maatschappelijke initiatieven op taalgebied die 
niet onder het ICO-beleid vallen, maar waarmee scholen toch 
inhoud kunnen geven aan hun wettelijke opdracht. Een voorbeeld 
hiervan is de interactieve tentoonstelling over meertaligheid 
‘Taaltrotters’. Deze wordt nu ontwikkeld en zal op 8 november 
2001 in het Tropenmuseum te Amsterdam worden geopend. Deze 
tentoonstelling zal daarna in andere musea in Nederland worden 
geplaatst (Tilburg, Utrecht). De tentoonstelling wordt gemaakt 
voor leerlingen van groep 5 tot en met 8 van het 
basisonderwijs. 
Een voorbeeld van een niet specifiek op taal gericht 
maatschappelijke initiatief met raakvlakken naar ICO, is de 
jaarlijkse toezending van het boekje “Vrijheid geef je door” 
aan de leerlingen van groep 7 van het basisonderwijs door het 
Nationaal Comité 4 en 5 mei. Dit jaar hebben de scholen zo’n 
200.000 boekjes besteld. Uit onderzoek bij 86 scholen die het 
boekje vorig jaar hebben besteld blijkt dat al deze scholen op 
één na daadwerkelijk iets met het boekje hebben gedaan. 
 
7. De leden van de CDA-fractie vragen op welke wijze binnen de 

lerarenopleidingen aandacht wordt besteed aan ICO. 
Antwoord: 
In de  startbekwaamheidseisen voor  de  leraar  basisonderwijs  
is  aandacht  besteed aan ICO.  De  lerarenopleidingen hebben 
zich verbonden om tot  de  startbekwaamheden op te leiden.  De  
wijze  waarop ze  dat doen,  is  vrij (er zijn geen 
inrichtingsvoorschriften).  
Daarnaast is er ook een projectmatige benadering voor 
implementatie van ICO in de lerarenopleidingen. In het 
jaarverslag 1999 (ICO in primair en voortgezet onderwijs) 
wordt vermeld dat er een PABO-netwerk heeft gefunctioneerd 
voor de implementatie van de pedagogisch-didactische 
benadering van ICO (Intercultureel Leren in de Klas). Ook 
wordt vermeld dat door het APS een cursus is ontwikkeld voor 
lerarenopleidingen waarin intercultureel leren wordt gekoppeld 
aan het maken van leerroutes.  
Tolerance Unlimited en Parel hebben aanbod ontwikkeld voor 
PABO’s om het intercultureel gehalte van de opleidingen te 
vergroten. 
  
8. Ook vragen zij om de wijze waarop leerlingen en ouders van 

leerlingen worden betrokken bij ICO te verduidelijken. 
Antwoord: 
Als de inspectie een school een goede score toewijst wat 
betreft de invulling van ICO, dan zijn ouders en leerlingen 
daar ook betrokken. Verder zijn hier geen nadere gegevens over 
bekend. 
 
9. Zij vragen verder om te verhelderen waarom er grote 
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verschillen bestaan tussen de gevorderdheid van het ICO op 
scholen waar de leerlingen in meerderheid uit allochtonen 
bestaan en scholen waar de meerderheid van de leerlingen van 
autochtone herkomst is.  

Antwoord: 
De inspectie concludeert dat 50% van de scholen met een 
meerderheid aan allochtone leerlingen een leerstofaanbod heeft 
dat het intercultureel onderwijs bevordert. Voor scholen met 
een minderheid aan allochtone leerlingen is dit 38% en voor 
scholen met in het geheel geen allochtone leerlingen is dit 
36%.  
De verschillen hebben betrekking op een aantal kenmerken: 
-  duidelijke afspraken over de omgang van leraren met 
leerlingen van andere culturen, 
-  duidelijke afspraken over de manier waarop leerlingen met 
elkaar dienen om te gaan om discriminerend gedrag ten aanzien 
van verschillen in etnische en culturele achtergrond tegen te 
gaan, 
- beschikken over speciale methoden en materialen, 
-  speciale en extra aandacht voor technisch lezen aan 
allochtone leerlingen, 
-  rekening houden met de multiculturele ouderpopulatie. 
 
De verklaring van dit verschil is dat op scholen met een 
etnisch en cultureel heterogene leerlingenpopulatie de 
noodzaak en mogelijkheden om aan ICO te doen groter en meer 
voor de hand liggen, dan op andere scholen. Scholen met een 
homogene leerlingenpopulatie moeten ICO als het ware in huis 
halen en worden niet zo duidelijk met de noodzaak tot ICO 
geconfronteerd. Dat betekent dat een deel van de homogene 
scholen alleen datgene gebruiken wat min of meer toevallig in 
de methodes en materialen is opgesloten. Daar is dus geen 
sprake van een ICO-beleid waarin bewust alle elementen die 
ertoe doen aan de orde worden gesteld. 
Op heterogeen samengestelde scholen ligt dit echter anders. 
ICO is daar een integraal onderdeel van de 
schoolwerkelijkheid, waarin ook (allochtone) ouders een rol 
spelen. Heterogene scholen hebben ook te maken met 
verschillende nationaliteiten en culturen (naast de 
Nederlandse) die een appèl doen op een ICO-beleid. Voor zo'n 
school is interculturele communicatie de werkelijkheid van 
alle dag.   
 
10. De leden van de CDA-fractie vragen hoe bewerkstelligd kan 

worden dat er verbetering komt in het woordenschatonderwijs, 
de speciale methoden voor de bestrijding van taalachterstand 
en het technisch en begrijpend lezen. 

Antwoord: 
De hier genoemde onderwijskundige items behoren niet tot het 
ICO-beleid, maar tot het onderwijskansenbeleid. Hierover kan 
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het volgende worden gezegd. 
Het rijk bevordert langs verschillende wegen verbetering van 
het taalonderwijs aan leerlingen met (risico op) 
onderwijsachterstanden.  
Verbetering van het taalonderwijs aan leerlingen met (risico 
op) onderwijsachterstanden is in eerste instantie de 
verantwoordelijkheid van schoolbesturen. Gemeenten 
ondersteunen schoolbesturen daarbij vanuit hun 
verantwoordelijkheid voor het gemeentelijk 
onderwijsachterstandenbeleid. Ook in het landelijk 
beleidskader GOA 2002 – 2006 zal taalbeleid als belangrijke 
doelstelling van het gemeentelijk onderwijsachterstandenbeleid 
geprioriteerd worden.  
Het rijk ondersteunt de implementatie van beschikbare methoden 
voor Nederlands als tweede taal via het Projectmanagement 
Taalbeleid / NT2, uitgevoerd door de KPC-groep. Daarnaast 
ontwikkelt het Expertisecentrum Nederlands in opdracht van het 
rijk prototypen voor woordenschat, beginnende geletterdheid en 
mondelinge communicatie. Deze prototypen worden, zoals 
aangekondigd in de nota ‘Aan de slag met Onderwijskansen’, 
versneld ingevoerd in de Onderwijskansenscholen. Het 
Expertisecentrum Nederlands ontwikkelt, in samenwerking met de 
Landelijke Pedagogische Centra, daartoe een 
implementatiestrategie. (Zie ook het antwoord op vraag 16.) 
 
11. Hoe wordt bevorderd dat allochtone ouders in de thuistaal 

over de toestand van de school en van hun kinderen worden 
geinformeerd en dat het organiseren van speciale 
bijeenkomsten voor ouders van allochtone leerlingen 
gemeengoed wordt? 

Antwoord: 
Er wordt op diverse manieren gewerkt aan verbetering van de 
contacten tussen allochtone ouders en de school. Er zijn 
projecten gaande waarbij personen met dezelfde etnische 
achtergrond als de ouders optreden als contactpersoon tussen 
ouders en school. In die situaties is het gemakkelijk om 
ouders in hun eigen taal te informeren over de vorderingen van 
hun kinderen. 
In andersoortige projecten wordt ook gestreefd naar een beter 
contact tussen ouders en de leraar, maar zonder een 
contactpersoon. In dat geval kunnen ouders natuurlijk lang 
niet altijd in hun eigen taal te woord worden gestaan. 
Niettemin kan de communicatie worden verbeterd, bijvoorbeeld 
via cursussen waarin de leraar meer inzicht krijgt in en 
begrip krijgt voor andere culturen en de daarbij horende 
accentverschillen in de wijze van communiceren. Ook voor 
allochtone ouders wordt op een aantal scholen een cursus 
aangeboden, om ze meer inzicht te geven in het reilen en 
zeilen van de school. 
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Veel van dergelijke projecten worden uitgevoerd op lokaal 
niveau. Ook landelijke pedagogische centra (APS en KPC-groep), 
zijn actief op dit terrein.  
Om meer scholen te stimuleren tot een actief ouderbeleid 
verschijnt binnenkort een handreiking, waarin succes- en 
faalfactoren worden gepresenteerd voor een goede relatie 
tussen allochtone ouders en de school (in het kader van de 
uitwerking van de  Onderwijskansennota). 
  
12. De leden van de CDA-fractie vragen het standpunt om niet 

van scholen te verlangen hun ICO-beleid in de schoolgids op 
te nemen te verduidelijken. 

Antwoord: 
De schoolgids is een informatiedocument voor de ouders en de 
leerlingen, dat aldus de omgeving van de school de 
mogelijkheid biedt in gesprek te treden met de school. In de 
schoolgids wordt het functioneren van de school beschreven. 
De schoolgids heeft tevens de functie van een 
verantwoordingsdocument over de doelen die worden nagestreefd, 
de activiteiten die daartoe worden ondernomen en de resultaten 
die daarmee worden geboekt. 
De wijze waarop de resultaten in de schoolgids worden 
beschreven, wordt in eerste instantie aan de scholen zelf 
overgelaten. De wet biedt de mogelijkheid om bij algemene 
maatregel van bestuur voorschriften te geven voor de wijze van 
resultaatbeschrijving. 
Hieraan kan toepassing worden gegeven, indien na verloop van 
tijd in de praktijk blijkt dat scholen hun resultaatgegevens 
niet op een zodanige wijze presenteren dat wordt beantwoord 
aan het doel van de schoolgids. In de brief van 2 november 
2000 is uit de rapportage van de inspectie geconcludeerd dat 
het gros van de scholen het belang van openbare verantwoording 
onderkent en - via de schoolgids - in de praktijk brengt. Uit 
deze rapportage is niet de conclusie getrokken dat gebruik 
moet worden gemaakt van de mogelijkheid om nadere 
voorschriften ten aanzien van de schoolgids voor te schrijven. 
De aanvullende informatie van de inspectie over het 
interculturele gehalte van het onderwijs op de scholen geeft 
onvoldoende aanleiding om geïsoleerd voor intercultureel 
onderwijs nadere voorschriften voor de schoolgids op te 
stellen. 
 
13. De CDA-fractie vraagt verder of het begrip inburgering past 

binnen het ICO-beleid. 
Antwoord:  
Voor alle scholen geldt dat hun onderwijs er mede van moet 
uitgaan dat de leerlingen opgroeien in een multiculturele 
samenleving. Het begrip inburgering heeft betrekking op 
nieuwkomers in de Nederlandse samenleving en past daarom niet 
in het ICO-beleid. 
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14. De CDA-fractie vraagt tenslotte een nadere toelichting op 

de brief van 25 mei 2001 waarin staat dat de inspectie over 
meer gegevens beschikt dan uit deze verslagen blijkt. 

Antwoord: 
Er is hier sprake van een misverstand. Het betreft de brief 
van 25 mei 2000, waarin meer gegevens van de inspectie zijn 
toegezegd. Deze gegevens zijn u toegestuurd bij brief van 16 
januari 2001. 
 
15. De leden van de fractie van D66 vragen waarom op ongeveer 

de helft van de scholen met een minderheid aan allochtone 
leerlingen er voor deze leerlingen onvoldoende extra 
woordenschatonderwijs is, onvoldoende speciale methoden en 
materialen voor de bestrijding van taalachterstand en 
onvoldoende extra aandacht voor technisch en begrijpend 
lezen. Zij willen weten of er een oorzakelijk verband is 
aangetoond tussen deze gebreken en de achterstand bij 
leerlingen en op welke wijze zal worden bevorderd dat 
bestaande methoden aangeschaft en gebruikt gaan worden. 

Antwoord: 
Ondanks inspanningen hiertoe van de landelijke pedagogische 
centra zijn de speciale methoden (NT2) onvoldoende 
geïmplementeerd in het onderwijs. De inspanningen om tot 
verbetering van het NT2-onderwijs te komen, worden 
geïntensiveerd. 
Wetenschappelijk onderzoek geeft geen uitsluitsel over het 
oorzakelijk verband tussen de genoemde kenmerken en de 
leerprestaties. Over het algemeen blijkt het effect van de 
gehanteerde methode zeer gering. (Zie ook het antwoord op 
vraag 10.) 
 
16. De leden van de fractie van D66 zijn eveneens benieuwd naar 

de oorzaken van de omstandigheid dat vrijwel alle scholen 
een leerstofaanbod hebben dat gericht is op intercultureel 
onderwijs, maar dat op 40% van de scholen deze 
onderwijsmaterialen onvoldoende voldoen aan de elementaire 
vereisten van intercultureel onderwijs. Ze willen ook weten 
welke stappen worden ondernomen om dit tegen te gaan. 

Atwoord. 
Die 40% is gebaseerd op het antwoord op vraag 18a  uit de 
directievragenlijst van het IST/RST 1999. Het gaat dus om de 
mening van de schoolleiders zelf. Het is niet zo dat de 
inspectie hieraan eisen stelt. Wat de scholen bedoeld hebben 
is dat zij zelf vinden dat hun ICO-aanbod een ad hoc aanbod is 
zonder structuur of leerlijn en zonder beleid op wat er in 
zijn totaliteit naar hun eigen mening aangeboden zou moeten 
worden. Het aanbod is dus volgens de scholen onvoldoende 
gebaseerd op een goede, actuele en integrale opvatting over 
wat in de basisschool op dit punt aan de orde gesteld zou 
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moeten worden. Het komt her en der in methodes en materialen 
die ze gebruiken, aan de orde. Nogmaals, het gaat hier om wat 
de scholen (directies) zelf vinden en niet hoe de inspectie 
over dat aanbod systematisch heeft geoordeeld. Ik wijs in dit 
verband ook op hetgeen ik in mijn antwoord op vraag 4 over de 
vervanging en     modernisering van onderwijs-leermethoden heb 
opgemerkt. 
  
18. De leden van de fractie van D66 vragen hoe wordt bevorderd 

dat de methodes die er zijn ook aangeschaft en gebruikt 
gaan worden nu daar middelen voor beschikbaar zijn gesteld. 

Antwoord: 
Voor het antwoord op deze vraag verwijs ik u naar het antwoord 
op vraag 10. 
 
19. Verder willen zij weten of de belangstelling voor het thema 

school  en veiligheid nog steeds zo groot is en waardoor 
dat komt en of hierover recente informatie beschikbaar is.  

Antwoord: 
De grote belangstelling die volgens het jaarverslag ICO in het 
primair en voortgezet onderwijs in 1999 aanwezig was bij 
scholen voor het thema ‘school en veiligheid’ is een gevolg 
van de campagne de Veilige school die liep van 1995 tot 2000. 
Het belangrijkste doel van deze campagne was namelijk het 
bespreekbaar maken van de thema’s ‘veiligheid’ en ‘geweld’ op 
en rond de school. Uit een evaluatie van deze campagne blijkt 
dat dit doel bereikt is. 
Naast de evaluatie van de campagne is er recent ook onderzoek 
gedaan naar dit onderwerp. In opdracht van OCenW heeft het 
Instituut voor Toegepaste Sociale wetenschappen van de 
Universiteit van Nijmegen het onderzoek naar veiligheid in het 
voortgezet onderwijs in 1993 opnieuw uitgevoerd. De resultaten 
van 2000 zijn vergeleken met eerdere onderzoeken naar 
leerlinggeweld (1993) en pestgedrag (1991). Het resultaat van 
dit onderzoek “Veilige scholen en (pro)sociaal gedrag: 
evaluatie van de campagne de veilige school in het voortgezet 
onderwijs” is op 27 maart jl. naar de Kamer gestuurd (kenmerk 
VO/TAB/2001/12989). 
Uit dit onderzoek blijkt dat een ruime meerderheid van de 
ondervraagde leerlingen (81%) graag naar school gaat. Ook 
voelt het grootste deel van de leerlingen zich veilig in en om 
de school. Binnen de klas voelen leerlingen zich het meest 
veilig, maar in de buurt van de school juist weer relatief 
minder. Uit een vergelijking van de resultaten met onderzoeken 
uit 1991 en 1993 blijkt dat de veiligheid op scholen stabiel 
is gebleven. Pesten en gewelddadig gedrag komen niet vaker 
voor dan destijds. 
 
20. Tenslotte wil D66 weten of schoolbegeleidingsdiensten beter 

in staat zijn vanaf september 2000 om multiculturele 
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scholen te begeleiden met multiculturele 
begeleidingsinterventies. Wat hier onder wordt verstaan en 
of dit aanbod niet voor scholen met een minderheid aan 
allochtone leerlingen geldt. 

Antwoord: 
Dit heeft betrekking op een door het Haags Centrum voor 
Onderwijsbegeleiding (HCO) ontwikkeld 
professionaliseringsaanbod voor sbd-medewerkers betreffende 
interculturele begeleidingsinterventies. Dit zijn succesvolle 
ingrepen van de schoolbegeleider bij het scholen van 
leerkrachten in het herkennen van en omgaan met interculturele 
communicatieve situaties met leerlingen.  
In het project is vertraging gekomen. Het wordt op 6 december 
van dit jaar gepresenteerd aan de sbd-en. Door gebruik te 
maken van dit aanbod zijn sbd-en beter in staat scholen te 
begeleiden vanuit een intercultureel perspectief. Het betreft 
de begeleiding van alle scholen; niet alleen de begeleiding 
van multiculturele scholen.  
 
21. De leden van de fractie van Groen Links vragen hoe de 

gegevens van de inspectie over het leerstofaanbod, 
onderwijsmateriaal, afspraken over omgang van leraren met 
leerlingen, inspringen op specifieke onderwijsbehoeften van 
allochtone leerlingen en gerichte inspanningen voor 
allochtone ouders moeten worden geïnterpreteerd. Hoe deze 
slechte score en de grote verschillen tussen scholen wordt 
veroorzaakt en of dit aanleiding is voor nieuwe 
initiatieven  en zo ja welke. 

Antwoord: 
In de antwoorden op de vragen 3 en 17 wordt ingegaan op de 
interpretatie van de resultaten. In de antwoorden op vragen 9 
en 17 wordt ingegaan op de verschillen in scores en de 
oorzaken van de slechte score. In de antwoorden op de vragen 
4, 10, 11 en 16  wordt ingegaan op nieuwe initiatieven. 
 
Zij vragen of met de gemeenten waar de prestaties wat betreft 
OALT minder goed verlopen, in overleg kan worden getreden om 
te bezien hoe kan worden bereikt dat het OALT-aanbod wel 
aansluit bij de behoefte in de samenleving.  
Antwoord: 
In het Algemeen Overleg van 13 juni jl. over OALT heb ik 
hierover gezegd dat het wenselijk is eerst een totaalbeeld te 
krijgen van OALT in alle gemeenten. Het SCP doet nu onderzoek 
hiernaar. De resultaten worden eind van dit jaar verwacht. Dan 
zal blijken op welke wijze de uitvoering van de OALT-wet door 
gemeenten ter hand is genomen. In het AO van 13 juni jl. is 
met de Tweede Kamer overeenstemming bereikt over de verlenging  
van de OALT-bekostiging tot 1-8-2004. Mede op basis van het 
SCP-onderzoek zal een toekomstperspectief voor OALT worden 
ontwikkeld. In dit verband zal ook overleg worden gevoerd met 
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de betrokken gemeenten.   
 
Zij zouden graag zien dat de inspectie de ontwikkelingen wat 
betreft het intercultureel karakter monitort en jaarlijks 
hiervan verslag doet aan de Kamer. 
Antwoord: 
De Inspectie zal jaarlijks rapporteren over intercultureel 
onderwijs. Dit gebeurt middels passages in het 
Onderwijsverslag dat aan de Kamer wordt toegestuurd. 
 
 
Ze vragen om nader in te gaan op de conclusie dat verplichte 
opname in de schoolgids niet nodig is. 
Antwoord: 
Op dit punt is ingegaan in het antwoord op vraag 12. 
 
Verder vragen de leden van de fractie van Groen Links of er 
bereidheid is om te stimuleren de informatie uit de schoolgids 
ook meertalig en eventueel mondeling aan te bieden.  
Antwoord: 
Bij de behandeling van het wetsontwerp voor de schoolgids is 
hierover het volgende naar voren gebracht. “De dialoog tussen 
ouders en school over onderwijsprogramma, schoolorganisatie en 
kwaliteit van het onderwijs wordt thans op velerlei wijzen 
vorm gegeven: brochures, periodieke berichtgevingen, 
ouderavonden, thema-bijeenkomsten, inspraaksessies, 
kennismakingsacties, en dergelijke. Het uitbrengen van de 
schoolgids is dus één van de middelen die een school kan 
gebruiken om met ouders in gesprek te zijn en te blijven. Daar 
waar met schriftelijke middelen bepaalde ouders niet bereikt 
kunnen worden, zullen scholen ook nu andere middelen benutten. 
Het is daarom niet nodig om op voorhand van scholen te 
verlangen dat zij hun jaarlijkse schoolgids beschikbaar 
stellen in meerdere talen. Dit zou bovendien een enorme 
belasting opleveren voor de scholen.” 
 
 
 
 
 
De staatssecretaris van Onderwijs,    Zoetermeer, 6 juli 
2001 
Cultuur en Wetenschappen, 
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